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جــای خالــی اســتقلال در جذاب تریــن و 
پرســتاره ترین دوره تاریخ لیــگ قهرمانان 
آسیا به شدت احســاس خواهد شد. آبی ها 
می توانستند به کمک طرفدارانشان، فضای 
هیجان انگیزی را در آسیا تجربه کنند اما این 
اتفاق رخ نداد. قبلا تنها دلیل حذف استقلال 
از آسیا به ماجرای قرارداد استراماچونی مربوط 
می شد اما بررسی عواملی که در نهایت منجر به عدم صدور مجوز 
حرفه ای برای استقلال شد، یک سؤال بزرگ را به ذهن متبادر 
می کند؛ آیا اصلا اراده ای از سوی باشگاه استقلال برای حضور 

در رقابت های این فصل لیگ قهرمانان آسیا وجود داشت؟

   استراماچونی یا آماتور بودن؟ 
اگر کمی به عقب برویم، به روزهایی برخورد می کنیم 
که باشــگاه استقلال ســخت در تلاش بود تا بدهی 
اســتراماچونی را پرداخت کند؛ روزهایی که علی 
فتح الله زاده، مدیرعامل وقت باشگاه هر روز در این 
مورد هشــدار می داد و وزیر وقت ورزش و جوانان 
هم هر روز تأکید می کرد که استقلال از آسیا حذف 
نشــده و نخواهد شــد! حالا فرض کنیم که فتح الله زاده 
می توانست رقم بدهی اســتراماچونی را فراهم و بدهی او را 
در زمان مناسب پرداخت کند، آیا در این صورت، استقلال 
مشــکلی برای حضور در رقابت های لیگ قهرمانان آســیا 
نداشت؟ این فرض کاملا غلط است؛ چرا که به نظر می رسد 
استقلال حتی درصورت پرداخت بدهی استراماچونی، باز 
هم به دلایل بسیار متعدد، فرصت حضور در رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا را از دســت می داد؛ اتفاقی که یک شاهکار 
مدیریتی تمام عیار بود و 2مدیرعامل اســتقلال که فصل 
گذشته مستقیما در این مسئله دست داشتند، حالا باید در 

مورد آن به طرفداران باشگاه پاسخ بدهند.

   اصلًا می خواستید آسیایی شوید؟
آیا در استقلال، اراده ای برای آسیایی شدن وجود داشت؟ 
اگر اینطور بود چرا باشگاه ســاده ترین مقدمات را برای 
این حضور فراهم نکرده بود؟ برای مثال، گفته می شــد 
که باشــگاه باید مدارکی را از شرایط ورزشگاه آزادی  برای 
ای اف سی ارسال می کرد، تصاویری از ایمن بودن استادیوم 
آزادی، سیستم زهکشی آب در ورزشگاه و همچنین راه های 
تخلیه استادیوم اما هیچ یک از این تصاویر اصلا در سایت هایی 
که باید بارگذاری می شد، بارگذاری نشده بود. از آن عجیب تر 

اینکه حتی حکــم مدیرعاملی علی فتح الله زاده نیز از ســوی 
باشگاه در این سایت ها آپلود نشد. حتی ارسال مدارک پزشکی 
پزشک استقلال نیز به درستی انجام نشد. باشگاهی که حتی 
این کارهای ســاده را هم انجام نداده بود، چطــور امیدوار بود 
شــانس حضور در رقابت های این فصل لیگ قهرمانان آسیا را 
به دست بیاورد؟ در حقیقت هر آنچه باید از سوی یک باشگاه 
حرفه ای به عنوان یک موضوع بدیهی درنظر گرفته شود، از سوی 
استقلال انجام نشده و باشگاه عملا خودش به استقبال حذف از 

رقابت های لیگ قهرمانان رفته بود.

   وعده های بی سرانجام
مدیران سابق اســتقلال مدام به طرفدارانشان وعده می دادند 
که همه مشکلات حل خواهد شــد و هیچ مسئله ای باشگاه را 
تهدید نمی کند. سرانجام این وعده ها اما این بود که استقلال 
حتی بدون داستان اســتراماچونی نیز، شانسی برای دریافت 
مجوز حرفه ای نداشت؛ چرا که ظاهرا مدیران وقت این تیم اصلا 
نمی دانستند که چه مدارکی را باید به کنفدراسیون فوتبال آسیا 
ارائه بدهند و به سادگی از کنار این موضوع عبور کردند. حالا چه 
تضمینی وجود دارد که وعده های مدیران فعلی تیم به حقیقت 
تبدیل شود؟ آنها مدام تأکید دارند که مشکل لیست حل خواهد 
شد و استقلال می تواند قراردادهایش را ثبت کند. با وجود این، 
همین حالا منتظر محمد به باشگاه مس رفسنجان قرض داده 
شده و این فصل دور از استقلال خواهد بود؛ سرنوشتی که شاید 
در انتظار چند بازیکن جوان دیگر نیز در استقلال باشد. هوادار 
تیم وقتی سرانجام وعده های پیشین را می بیند، کاملا حق دارد 

که به وعده های جدید هم اعتمادی نداشته باشد.

   هیچ کس »حساس« نیست!
جالب اینکه هواداران فوتبال ایران به طور کلی روی این مسائل 
حساسیتی به خرج نمی دهند. برای هوادار ظاهرا فقط خرید 
بازیکن مهم است و مدیری که توانسته باشد چند بازیکن بخرد، 
مدیر توانمندی به شــمار می رود؛ حتی اگر ساده ترین اصول 
مدیریتی را رعایت نکند. حقیقت آن است که استقلال حتی اگر 
امروز یک باشگاه پرستاره بود، در زمینه مدیریتی نمره مردود 
می گرفت؛ چرا که کارهای ســاده ای مثل آپلود مدارک برای 
ای اف سی هم از سوی این باشگاه به تعویق انداخته می شوند و 
در نهایت هم انجام نمی گیرند. با این مشکلات عجیب، معلوم 
نیست اســتقلال دوباره چه زمانی می تواند به لیگ قهرمانان 
آسیا برگردد. فعلا این باشگاه اصلا واجد شرایط دریافت مجوز 

حرفه ای به نظر نمی رسد.

بهترین تیم تاریخ!؟ واقعا؟ً
تراکتور دیروز در چارچوب هفته دوم لیگ برتر میزبان 
پرســپولیس بود. به همین دلیل محمدرضا زنوزی 
مطلق، مالک این باشگاه در جمع بازیکنان حاضر شد 
و گپ و گفتی با آنها داشــت. آنطور که خبرگزاری ها 
منعکس کرده اند، زنوزی در این دیدار ادعای بسیار 
بزرگی را مطرح کرده که کاملا قابل بحث است. مالک 
تراکتور گفته: »کارشناسان فوتبال معتقدند بهترین 
تیم تاریخ لیگ برتر را گرد هم جمع کرده ایم و من به 
این موضوع باور دارم. اصحاب رســانه باید این سؤال 
را از مدیران، بازیکنان باتجربه و کارشناسان منصف 
و عادل بپرسند. برخی ها شیطنت کرده و این سؤال 
را از آقای خمز که در تمام 2۳دوره لیگ برتر حضور 
نداشت، پرســیده اند. ما که سال هاســت در فوتبال 
ایران حضور داریــم، می دانیم که طی این ســال ها 

چه بازیکنانی در باشــگاه بوده اند. آیا تاکنون چنین 
بازیکنان بزرگ داخلی و خارجــی همچون اعضای 
کنونی تراکتور در یک تیم کنار هم جمع شــده اند؟ 
4بازیکن خارجی مان جزو بهترین خارجی های لیگ 
ایران هستند. معمولا باشگاه ها یکی دو ستاره دارند، 
ولی اکثــر بازیکنان ما ســتاره و دارای تجربه ملی و 

بین المللی هستند.«
اساسا طرح سؤالاتی با همین محور از پاکو خمز بوده 
که سرمربی تراکتور را در نشست خبری پیش از بازی 
با پرسپولیس خشــمگین کرده است؛ مخصوصا که 
مربی اسپانیایی پس از دیدار هفته اول با سپاهان به 
صراحت گفت: »این تیم را من نبستم.« حالا اما زنوزی 
تأکید می کند بهترین تیــم تاریخ را برای خمز جمع 
کرده اما با احترام به سلایق مالک باشگاه تبریزی، به 

جرأت باید گفت فرضیه او در این مورد مردود است. 
شــاید همین حالا و در همین فصل، سپاهان تیمی 
پرســتاره تر از تراکتور در اختیار داشته باشد. حتی 
شرایط پرسپولیس فعلی هم در این زمینه قابل بحث 
است؛ پرسپولیس لیگ های پانزدهم و شانزدهم هم 
که ســر جای خودش. حتما باید به استقلال اواسط 
دهه80 و مخصوصا اوایل دهه90 که اسکلت اصلی تیم 
ملی را با حضور نفراتی همچون مهدی رحمتی، پژمان 
منتظــری، آندرانیک تیموریان، جی لوید ســاموئل، 
مجتبی جباری، جواد نکونــام، فریدون زندی، میلاد 
میداودی، آرش برهانی، فرهاد مجیدی و... تشــکیل 
می دادند، اشــاره کرد. جالب اینجاســت که همین 
تراکتور فعلی که از سوی زنوزی با این تعابیر توصیف 

می شود، شاید نهایتا یکی، دو ملی پوش داشته باشد!

خیز برای قطرخیز برای قطر
مهدی قائدی در حال تحمیل خودش به قلعه نویی برای حضور در جام ملت هاست

  جام جهانی، که مفت سوخت
آخرین و شاید بزرگ ترین خاطره تلخ مهدی قائدی از 
تیم ملی، مربوط به غیبت این بازیکن در فهرست نهایی 
تیم ملی برای جام جهانی2022 است. او در مراحل 
مقدماتی از سوی دراگان اسکوچیچ به اردو دعوت 
می شــد و گهگداری بازی هم می کرد، اما هرچه 
جلوتر رفتیم، وضع برای باشو خراب شد. این بازیکن 
در الاهلی امارات به شدت افت کرد و کار به جایی 
رسید که ســرمربی تیم بعد از انجام چند مصاحبه 

تند و تیز علیه قائدی و سبک زندگی اش، به کلی از 
این بازیکن چشم پوشید؛ طوری که دیدیم در نهایت او 

به طور قرضی به استقلال پیوست و حتی پس از احیا شدن 
هم باشگاه اماراتی مهدی را نپذیرفت. در هر صورت تقارن 

جام جهانی با دوران افت قائدی و نیز تغییر در کادرفنی تیم 
ملی موجب شد این بازیکن جایی در فهرست نهایی یوزها نداشته 

باشد. اسکوچیچ رفت و کارلوس کی روش روی نام قائدی خط قرمز 
کشید. او جام جهانی را که رویای هر بازیکنی است، در خانه نگاه کرد 

تا اینکه به استقلال پیوست و دوباره به دوران اوجش برگشت.

  مرا ببین امیر!
بعد از جام جهانی، امیر قلعه نویی ســرمربی تیم ملی شد و با توجه به 

سابقه حضورش در اســتقلال، انتظار می رفت نگاه مهربانانه ای به قائدی 
داشته باشد. اتفاقی که رخ داد اما دقیقا برعکس بود. درحالی که از اواخر سال 
گذشته خورشیدی شاهد ظهور بهترین نسخه از قائدی بودیم، قلعه نویی 
در اردوی فروردین این بازیکن را به تیم ملی دعوت نکرد. این تلنگر 
مهدی را جری تر کرد؛ به طوری که ستاره بوشهری تا یک قدمی آقای 
گلی در فصل گذشته پیش رفت و نهایتا برای کادر فنی تیم ملی 
چاره ای جز دعوت از این بازیکن برای اردوی خرداد و تورنمنت 
کافا نماند. امروز هم که قائدی به الاتحاد کلبا پیوسته و فعلا در 
مسابقات دوستانه درخشــش قابل توجهی داشته است. ستاره 
ایرانی در 2بازی تدارکاتی آخر تیمش 5گل به ثمر رسانده است.

  رقبای گردن کلفت
مسیری که قائدی در حال پیمودن آن است به احتمال فراوان به 
فهرست نهایی تیم ملی در جام ملت های آسیا می رسد اما مهدی 
برای فیکس شدن، کار بسیار سختی دارد. او باید با یک فوج از وینگرها و 
فورواردهای گردن کلفت ایرانی رقابت کند؛ از مهدی طارمی و سردار آزمون 
و علیرضا جهانبخش تا علی قلی زاده و مهدی ترابی و  اللهیار صیادمنش. این 
یک جنگ است؛ یک جنگ سخت که برای پیروزی در آن باید 200درصد 

توانتان را بگذارید.

بهروز رسایلی|  چشم بر هم زدیم و تقریبا نیمی از سال 
گذشت و به همین سرعت به مرحله نهایی جام ملت های 
آســیا خواهیم رسید؛ مســابقاتی که از اواسط دی ماه 
در کشور قطر برگزار می شــود. بعد از جام جهانی، این 
دومین تورنمنت پراهمیتی اســت که تیم ایران در آن 
شرکت می کند و طبیعتا همه بازیکنان علاقه دارند در 
چنین مسابقاتی حاضر باشند. یکی از آنها مهدی قائدی 
است؛ ستاره فصل گذشته استقلال که در ابتدای پنجره 
نقل وانتقالاتی تابســتان به لیگ امارات پیوست تا آنجا 
در الاتحاد کلبا برای فرهاد مجیدی توپ بزند. از شواهد 
اینطور برمی آید که قائدی برای فیکس شدن در جام ملت ها 

خیز برداشته است.

امیرحسین اعظمی|   هادی عقیلی بعد از پشت سر گذاشتن 
دورانی درخشــان در بازیگری، حالا مربیگری را هم به شــکل 
حرفه ای شــروع کرده و در گل گهر ســیرجان به عنوان یکی از 
کمک های اوزونیدیس، مربی یونانــی این تیم فعالیت می کند. 
آنها از 2بازی ابتدایی خود در لیگ برتر 4امتیاز گرفته اند و عقیلی 
امیدوار است که گل گهر بتواند با تیم های بالای جدول برای کسب 
یک رتبه خوب رقابت کند. عقیلی در گفت وگو با همشــهری به 

سؤالات پاسخ می دهد.

   از 2بازی ابتدایی 4امتیــاز گرفتید و به نظر 
می رسد این برای شما راضی کننده باشد؟

از لحاظ نتیجه و معیار بازی های داخل و خارج از خانه بد نبوده ولی 
شکل بازی ما در مسابقه دوم برابر پیکان خوب نبود.

   به نظر می رسد خوش شانس بودید که در برابر 
این تیم نباختید؟

نمی توان گفت که خوش شــانس بودیم چون موقعیت های آنها 
خیلی جدی و خطرناک نبود ولی نمایش ما رضایت بخش نبود. 
پیکان هم تیم خوبی اســت که در این بــازی نمایش خوبی از 

خودش ارائه داد.

   خیلی ها انتظار داشــتند با سابقه طولانی 
و روشنی که در ســپاهان داری، در این تیم مربیگری 

می کردی. در این مورد چه صحبتی داری؟
فصل گذشته از طریق آقای ساکت صحبت هایی با من انجام شد 
ولی چندان جدی نشد و ادامه پیدا نکرد. امسال هم پیشنهادی 

از سپاهان نداشتم. قرار نیست وقتی بازیکنی در یک تیم بازی 
می کند حتما در آن تیم هم به عنوان مربی فعالیت کند.

   از سپاهانی ها ناراحت و دلخور نیستی؟
در گل گهر فعالیت دارم و نباید در مورد تیم دیگری صحبت کنم.

   فکر می کنی امسال لیگ برتر ایران، کیفیت 
فنی خوبی داشته باشد؟

چراکه نــه. بعضی هــا کــه الان فوتبــال بــازی می کنند در 
مصاحبه هایشان می گویند زمان ما فوتبال ها بهتر بود و کیفیت 
خوبی داشت و خیلی ها برای سنجش کیفیت فنی لیگ، تعداد 
گل ها را ملاک قرار می دهند. حتی فوتبال تدافعی یا کم گل بودن 
یک بازی هم دلیل نمی شود که بگوییم این فوتبال کیفیت ندارد. 
در گذشته بازیکن چند نفر را دریبل می زد و تماشاگران هم راضی 
بودند ولی الان فوتبال تاکتیکی شده است. شما ببینید که نسبت 
به چند ســال گذشته چقدر شــماره10 در تیم های دنیا حذف 
شده است. من معتقدم کیفیت فنی لیگ نسبت به گذشته بهتر 

شده است.

   شانس اول قهرمانی را به کدام تیم می دهی؟
باید با واقعیت کنار بیاییم. پرســپولیس، سپاهان و استقلال در 
این سال ها همیشه به عنوان مدعیان قهرمانی جنگیده اند. چند 
تیم هم برای رقابت با آنها خوب جلو آمده انــد ولی بنا به دلایل 
مختلف قهرمان نشده اند. این ۳تیم مدعیان اصلی هستند ولی 
تیم هایی مثل گل گهر و تراکتور هم می توانند در مسیر رقابت با 

آنها قرار بگیرند.

   تو همراه با سپاهان حضور در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا را تجربه کرده ای. با حضور ستاره های 
فوتبال در عربســتان، فکر نمی کنی شانس کمی که 
تیم های ایرانی برای قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا 

داشتند، به صورت کامل از بین رفته است؟
برخی مجریان هنگام گزارش می گویند قیمت فلان بازیکن 
تیم عربی با بودجه کل تیم های ما برابر اســت. ســالی که 
با ســپاهان به فینال لیگ قهرمانان رســیدیم، تیم هایی از 
عربســتان، قطر، امارات و ژاپن را شکست دادیم که طبیعتا 
بازیکن گران قیمت هم داشــتند و این موضوع را نمی توان 
ملاک خیلی مهمی قرار داد. بزرگ ترین مشکل فوتبال ایران 
در مسائل زیرساختی اســت که روند پیشرفت و موفقیت را 
کند کرده اســت. منظور من از زیرســاخت فقط استادیوم 
نیســت. ما در بحث زمین تمرین، امکانات، نوع ریکاوری، 
نوع سفر تیم ها به شــهرها و کشــورهای دیگر و همچنین 
فوتبال پایه مشکل داریم. پرورش استعداد در تیم های پایه 
و مدیریت کردن آنها یک بحث کلان است که در آن مشکل 
داریم. این چیزها باید درست شود. من باید به یک موضوع 

دیگر هم اشاره کنم.

   چه موضوعی؟
شــما در فوتبال اروپــا چیزی به نــام مســابقات رده امید 
نمی بینید. در قطر که فوتبال بازی می کردم، به عنوان مثال 
وقتی 2تیم العربی و لخویا بــا هم بازی می کردند، فردای آن 
روز تیم های ب هر دو باشــگاه با هم روبه رو می شدند. ما چرا 
باید سطح بازیکنان 20 و 21ساله را که آینده های این فوتبال 

هستند، پایین بیاوریم و آنها را به مسابقات رده امید بفرستیم؟ 
حتی در قطر بازی های تیم ب هم فیلمبرداری می شود و این 
انگیزه ای بزرگ برای بازیکنان اســت تا بتوانند خودشان را 
نشــان دهند. در فوتبال اروپا می بینید که خیلی از بازیکنان 
از تیم ب راهی تیم الف می شوند. ما نباید بازیکنان جوان را 

اینطور رها کنیم.

   ولی قبول داری نمی توان با ستاره هایی که 
تیم های عربستانی می گیرند، با آنها مقابله کرد؟

فوتبال فقط این نیست و قرار نیست آنها به خاطر داشتن چند 
بازیکن مطرح از تیم های ما بهتر باشــند. ما باید همه  چیز را 
اصولی درســت کنیم و دلیلی هم ندارد مقابل عربستانی ها 
تسلیم باشیم. آنها در گذشته هم بازیکنان خوب و گران قیمت 
داشته اند ولی در برابر تیم های ایرانی شکست خورده اند. من 

به بازیکنان ایرانی باور دارم.

   به نظر تو تیم ملی ایران برای قهرمانی در 
جام ملت ها شانسی دارد؟

بله، شانس بالایی داریم. با حضور امیر قلعه نویی در تیم ملی 
که تأثیر مثبتی در تیم ملی خواهد داشت، شانس بالایی برای 

قهرمانی داریم.

   ولی خیلی ها به انتخــاب امیر قلعه نویی 
نقد دارند؟

هر فردی می تواند نظر خودش را بدهد. ما گروه خوبی در تیم 
ملی داریم و بازیکنان هم در اوج پختگی و قدرت هستند.

با قلعه نویی با قلعه نویی 
 شانس بالایی برای  شانس بالایی برای 
قهرمانی داریمقهرمانی داریم
عقیلی: درست است که تیم های عربستانی خیلی هزینه 
کرده اند اما دلیلی ندارد مقابل آنها تسلیم باشیم

لطفاً ما را حذف کنید!
بعضی از دلایل نشان می دهد باشگاه استقلال اگر بدهی استراماچونی 
را هم بموقع پرداخت می کرد، باز هم شانسی برای حضور در لیگ 

قهرمانان آسیا نداشت 


